

Partnership declaration of the Lippische Landeskirche towards the Gossner Evangelical Lutheran Church in Chotanagpur and Assam, India

We believe

that unity is (...) both a gift and an obligation for the church of Jesus Christ; that through the working of God's Spirit it is a binding force, yet simultaneously a reality which must be earnestly pursued and sought. (...)

We believe

that the variety of spiritual gifts, opportunities, backgrounds, convictions, as well as the diversity of languages and cultures, are by virtue of the reconciliation in Christ, opportunities for mutual service and enrichment within the one visible people of God.

Belhar Confession 1986

On the occasion of the Centennial Jubilee of autonomy of the Gossner Evangelical Lutheran Church in Chotanagpur and Assam, India in 2019, the Lippische Landeskirche and the Gossner Church gratefully commemorated the more than one hundred years of mutual contact. People from numerous parishes and church contexts of Lippe were able to experience many beneficial connections with brothers and sisters from the Gossner Evangelical Lutheran Church. The Lippische Landeskirche very much welcomes the fact that this partnership exchange has intensified in recent years. The work of the Gossner Mission and its Lippischer Freundeskreis (*regional circle of friends of the Gossner Mission*) has contributed significantly to this.

Against this background, the Lippische Landeskirche declares that it understands the connection to the Gossner Evangelical Lutheran Church, which has grown over many years, as a church partnership. The Lippische Landeskirche expresses its will to continue and deepen this practised companionship.

Like its other church partnerships, the Lippische Landeskirche regards this connection as a sign of the unity in Jesus Christ given to us as Christians. It is an expression and part of the worldwide ecumenical community. The different confessional and cultural backgrounds as a Lutheran Church in India and as a Regional Church in Germany with a majority of Reformed classes and its Lutheran class is both enrichment and a learning opportunity.

In order to further deepen the partnership with the Gossner Evangelical Lutheran Church, the Lippische Landeskirche proposes

- to maintain regular contacts and relationships at various levels, including invitations to official events and ecumenical meetings,
- to engage in mutual deliberation about the mission, journey and promise of the church as well as spiritual experiences and forms of common celebration (e.g. worship services),
- to seek common learning experiences with regard to being a church in the respective social environment and with regard to its diaconal and pastoral ministry,
- to promote South-North and North-South voluntary service as a significant learning field for both churches,

- to take joint responsibility for a just global participation of all people, for climate justice and a sustainable development,
- to facilitate cultural exchange with its special encounters (theatre, videos, music, food culture) and
- to develop further possibilities for exchange, internships and possibly qualifications for church workers.

The Gossner Mission with its office in Berlin is an indispensable supporter and facilitator of this partnership. Ecumenical guests of the Gossner Mission as well as participants in the voluntary service in both directions are placed in the respective context of the churches. The officers of the mission agency provide information exchange and counselling.

In the Lippische Landeskirche, members of the Lippischer Freundeskreis of the Gossner Mission accompany the ecumenical guests and organise ecumenical learning events.

Detmold, 6 December, 2022

(Dietmar Arends)
Moderator

(Michael Keil)
President of Synod

(Dr. Arno Schilberg)
Legal Secretary



(Tobias Treseler)
Theological Secretary

(Dr. Matthias Windmann)
Member of Synod

(Dirk Henrich-Held)
Member of Synod

(Kerstin Koch)
Member of Synod

Partnerschaftserklärung der Lippischen Landeskirche gegenüber der Gossner Evangelical Lutheran Church in Chotanagpur und Assam, Indien

*Wir glauben,
dass die Einheit der Kirche Jesu Christi (...) Gabe und Auftrag ist: durch die Wirkung von Gottes Geist ist Einheit eine Kraft, die uns verbindet. Gleichzeitig ist die Einheit aber auch eine Realität, der wir nachjagen und die wir suchen müssen. (...)*

*Wir glauben,
dass die Verschiedenheit der geistlichen Gaben, Chancen, Umstände und Überzeugungen wie auch die Unterschiede von Sprache und Kultur kraft der in Christus geschehenen Versöhnung Möglichkeiten für den gegenseitigen Dienst eröffnen und das sichtbare Gottesvolk bereichern.*

aus dem Bekenntnis von Belhar 1986

Anlässlich des Jubiläums zur 100jährigen Selbstständigkeit der Gossner Evangelical Lutheran Church in Chotanagpur und Assam, Indien im Jahr 2019 haben die Lippische Landeskirche und die Gossner Kirche dankbar der weit über einhundert Jahre langen gegenseitigen Kontakte gedacht. Menschen aus zahlreichen lippischen Kirchengemeinden und landeskirchlichen Zusammenhängen konnten viele segensreiche Verbindungen mit Geschwistern aus der Gossner Evangelical Lutheran Church erleben. Die Lippische Landeskirche begrüßt sehr, dass sich dieser partnerschaftliche Austausch in den letzten Jahren noch intensiviert hat. Die Arbeit der Gossner Mission und ihres lippischen Freundeskreises trugen wesentlich hierzu bei.

Auf diesem Hintergrund erklärt die Lippische Landeskirche, dass sie die in vielen Jahren gewachsene Verbindung zur Gossner Evangelical Lutheran Church als eine Kirchenpartnerschaft versteht. Die Lippische Landeskirche bekundet ihren Willen, diese gelebte Weggemeinschaft fortzusetzen und weiter zu vertiefen.

Wie auch ihre anderen Kirchenpartnerschaften sieht die Lippische Landeskirche diese Verbindung als ein Zeichen der uns als Christinnen und Christen geschenkten Einheit in Jesus Christus. Sie ist Ausdruck und Teil der weltweiten ökumenischen Gemeinschaft. Die unterschiedlichen konfessionellen und kulturellen Prägungen als lutherische Kirche in Indien und als Lippische Landeskirche in Deutschland mit mehrheitlich reformierten Klassen und ihrer lutherischen Klasse ist Bereicherung und Lernchance zugleich.

Zur weiteren Vertiefung der Partnerschaft regt die Lippische Landeskirche an, mit der Gossner Evangelical Lutheran Church

- regelmäßige Kontakte und Beziehungen auf verschiedenen Ebenen wie auch Einladungen zu offiziellen Anlässen und ökumenischen Begegnungen zu pflegen,
- das Gespräch über den Auftrag, den Weg und die Verheißung der Kirche sowie über spirituelle Erfahrungen und Formen gemeinsamen Feierns (z. B. Gottesdienste) zu führen,
- gemeinsame Lernerfahrungen im Hinblick auf das Kirche-Sein im jeweiligen gesellschaftlichen Umfeld und im Blick auf ihr diakonisches und seelsorgerliches Handeln zu suchen,

- den Süd-Nord- und Nord-Süd-Freiwilligendienst als ein prägendes Lernfeld beider Kirchen zu fördern,
- sich der Verantwortung für eine gerechte globale Teilhabe aller Menschen, für Klimagerechtigkeit und eine nachhaltige Entwicklung zu stellen,
- den kulturellen Austausch mit seinen besonderen Begegnungen (Theater, Videos, Musik, Esskultur) zu ermöglichen und
- weitere Möglichkeiten für den Austausch, für Praktika und eventuell Qualifizierungen für kirchliche Mitarbeitende zu erarbeiten.

Die Gossner Mission mit ihrer Dienststelle in Berlin ist eine unerlässliche Unterstützerin und Moderatorin dieser Partnerschaft. Ökumenische Gäste der Gossner Mission sowie Teilnehmende am Freiwilligendienst in beiden Richtungen werden in den jeweiligen Kontext der Kirchen vermittelt. Die Referent*innen der Dienststelle sorgen für Informationsaustausch und Beratung.

In der Lippischen Landeskirche begleiten die Mitglieder des Lippischen Freundeskreises Gossner Mission die ökumenischen Gäste und führen Veranstaltungen zum ökumenischen Lernen durch.

Detmold, 6. Dezember 2022

(Dietmar Arends)
Landessuperintendent

(Michael Keil)
Präses der Synode

(Dr. Arno Schilberg)
Juristischer Kirchenrat



(Tobias Treseler)
Theologischer Kirchenrat

(Dr. Matthias Windmann)
Synodaler

(Dirk Henrich-Held)
Synodaler

(Kerstin Koch)
Synodale